
سرداری که لرزه براندام آمریکا، اسرائیل و داعش انداخت
رازهای زندگی سردار ایرانی از زبان برادرش

حاج قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس 
سپاه پاســداران در اقدامی تروریستی 
به شهادت رسید؛ اما زندگی این سردار 
بزرگ همراه با راز و رمزهایی اســت که 
بخشــی از آن ها از زبان برادر کوچک تر 
ایــن ســردار فاتح بیان شــده اســت. 
ســردار قاسم ســلیمانی طی سال های 
اخیر به نامی تبدیل شــده بود که لرزه 
بــر انــدام آمریکا،اســرائیل و داعــش 
انداخت؛ ســرداری که عکــس او با برق 
نــگاه پرصلابتش تصویر اصلــی یکی از 
شــماره های مجله newsweek شده با 
تیتری تحت این عنوان: »ابتدا با آمریکا 
جنگید، الان در حال لــه کردن داعش 
اســت.« حالا این ســردار فاتح و مقتدر 
جمهوری اسلامی ایران در اقدامی بزدلانه 
و تروریســتی از ســوی آمریکایی ها به 
شهادت رســید. زندگی خصوصی این 
ســردار ایرانی قطعاً برای خیلی  از مردم 
به ویژه جوان های ایرانــی جالب توجه 
اســت. به گزارش فارس، در ســال 94 
گفت وگویی با برادر کوچک تر ســردار 
ســلیمانی درخصوص روحیات و نحوه 
زندگی انجام شد که بار دیگر این مصاحبه 
که در تاریخ دوم شــهریورماه سال 94 
منتشــر شــده را می خوانید. ســهراب 
سلیمانی،مدیرکل وقت زندان های استان 
تهران می گوید: سردار ســلیمانی تنها 
متعلق به خانواده ما نیســت. حاج قاسم 
در خانواده ما متولد شــده اما متعلق به 
خانواده ما نیست؛ بلکه متعلق به کشور 
و مردم شیعه اســت. اتفاقاً چندی پیش 
استاندار سابق کرمان ملاقاتی با پدر بنده 
داشته و به ایشــان گفته بود: می دانید 
پسرتان چه قدر مشهور است و استکبار 
چه قدر از او می ترسد؟ پدرم گفته بود: از 
شما متعجبم که چنین حرفی می زنید! 
استاندار پرسیده بود: چرا؟ پدرم گفته بود: 
پسر من یک سرباز ولایت است؛ آن ها از 
اسلام می ترسند نه از پسر من. حاج قاسم 
تنها یک نشانه از کشور اسلامی و شیعه 
است. خانواده ســلیمانی را پنج خواهر و 
برادر تشکیل می دهند،  بزرگ ترین فرزند 
این خانواده یک خواهر 60 ســاله است 

حاج قاسم فرزند وسط و سهراب سلیمانی 
هم برادر کوچک خانواده است. سلیمانی 
به روزهای ورود حاج قاسم به سپاه اشاره 
می کند و می گوید: پدرم کار کشاورزی 
می کرد و ما به نوعی عشــایر محسوب 
می شویم؛ البته من و حاج قاسم از استان 
کرمان کوچ کردیم. من از سال 76 زنجان 
بودم و سپس به کرمان رفتم و دوباره به 
تهران آمدم و حاج قاسم هم بعد از اینکه 
از لشــکر »ثاراله« تودیع شد به دستور 
حضرت آقا مســئولیت نیروی قدس را 
پذیرفت. تقریباً از کلاس پنجم پیش حاج 
قاسم بزرگ شــدم و زمانی که ایشان در 
سازمان آب کار می کرد، من و دو پسرخاله 
دیگرم چهار نفری در یک اتاق اجاره ای 
زندگی می کردیم و من درس می خواندم. 
وی در ادامه می گوید: آن زمان حاج قاسم 
در سازمان آب در بخش اداری کار می کرد 
و بعد به موضوع روابط عمومی پرداخت 
اما آدم ورزشــکاری بود. حاج قاسم در 
»کاراته« دارای دان است و آن زمان هم 
در یک باشگاه پرورش اندام کار می کرد و 
جزو مربیان پرورش اندام بود. ایشان ابتدا 
به عنوان پاسدارافتخاری وارد سپاه شدند. 
حاج قاســم یکی از گردانندگان اصلی 
راه پیمایی ها و اعتصابات کرمان در زمان 
انقلاب بود و زمانی که ســپاه اعلام کرد 

نیرو می خواهد، وی فوراً از ســازمان آب 
به عنوان پاسدار افتخاری به سپاه رفت.

پس از گذراندن دوره هایی در یک عملیات 
به عنوان »کرخه نور« در اطراف حمیدیه 
اهواز به عنوان معاون یک گردان از کرمان 
اعزام شــد و من هم کــه آن موقع دوم 
دبیرســتان بودم به همراه حاج قاسم در 
این عملیات حاضر شــدم؛ البته در آن 
عملیات ابتدا آقــای مهاجری مدیرکل 
سابق زندان استان های کرمان فرمانده 
گردان بود؛ کســی که باعث شد من به 
سمت ســازمان زندان ها و قوه قضاییه 
ســوق پیدا کنم اما وقتی ایشان زخمی 

شد فرماندهی نیروها را حاج قاسم برعهده 
گرفت. فاصله سنی من با حاج قاسم تقریباً 
هفت سال است. حاج قاسم دوست داشت 
من منضبط باشــم؛ چون برادر فرمانده 
بــودم و دیگران از من الگــو می گرفتند 
اما چون ســنم طوری بود که دوســت 
نداشتم در چارچوب ضابطه ها قرار بگیرم 
درنهایت هم به خاطر بی نظمی هایی که 
داشتم ایشان مرا دعوا کرد و من هم که 
آدم لج بازی بودم از ســپاه بیرون آمدم و 
بعد آن پاسدار وظیفه شــدم اما در اکثر 
عملیات ها همراه حاج قاســم بودم و در 
انتهــای جنگ هــم »پیک فرماندهی« 
خودش بودم؛ چون پــدرم گفته بود اگر 
شهید می شــوید با هم شــهید شوید. 
ســلیمانی درخصوص روحیات سردار 
سلیمانی می گوید: حاج قاسم خیلی وقت 
نمی کرد به خانواده برسد؛ اما بسیار آدم 
عاطفی بود و حتی تا زمانی که نسبت به 
مســائل زندگی من اطمینان نیافت، مرا 
رها نکرد. مدام مرا کنترل می کرد چون 
من در ســازمان زندان ها کار می کردم 
و با زندانیان در ارتباط بــودم. حتی اگر 
یک موتور می خریدم تــا اطمینان پیدا 
نمی کرد که چگونــه آن را تهیه کرده ام 
راحت نمی شــد. شــاید به نوعی تمام 
زندگی اطرافیان ما را زیرنظر داشــت تا 

خدای ناکرده به راه کج و آلوده کشــیده 
نشویم. برادر این ژنرال ایرانی می گوید: 
حاج قاسم مسئولیت های زیادی داشت 
و حتی بعــد از جنگ به منطقه شــرق 
کشــور آمد و ناامنی هایــی را که در آن 
منطقه بود رفع کرد، ســپس هم به  رغم 
اینکه در نیروی قدس بود و به ســختی 
به زندگی خود می رســید، اما توجهش 
به اطرافیان کم نشــد؛ به همین جهت 
هم به لطف خدا خانواده ما حاشــیه ای 
ندارد. من با حاج قاسم هم باجناق هستم 
و هم پسرحاج قاســم با دختر من ازدواج 
کرده که خــدا نوه دو قلوی مشــترکی 
نصیب ما کرد. حاج قاسم دو دختر و یک 
پسر دیگر هم دارد که مشغول تحصیل 
هستند. سلیمانی درباره ارتباط عاطفی و 
خانوادگی سردار سلیمانی با عماد مغنیه 
می گوید: شهید جهاد مغنیه فرزند عماد 
بسیار آدم عاطفی، مهربان و باغیرتی بود 
و حتی در ایام فوت مادرم تقریباً جهاد در 
بســیاری از مواقع همراه حاج قاسم بود. 
برادرم به شدت با محافظ مخالف است و 
شاید الان دغدغه فرمانده سپاه هم بیشتر 
روی حفاظت از ایشان باشد. عماد، از ما 
که برادر حاج قاســم هستیم بیشتر از او 
محافظت می کرد و در فضاهای عمومی 
پشت حاج قاسم  می ایستاد که اگر خدای 
ناکرده تیری شلیک می شود به او اصابت 
کند نه به حاج قاسم، جهاد هم نسبت به 
برادرم تعصب داشت. سلیمانی با اشاره به 
علاقه ویژه حاج قاسم به فرزندان شهدا 
می گوید: آن قدر حاج قاسم به بچه های 
شهدا عشق می ورزد که گاهی بچه های 
خودش حسودی شــان می شود. میزان 
رابطه ایشــان با بچه های شــهدا خیلی 
نزدیک است و برای حاج قاسم فرقی ندارد 
که فرزند شــهید مربوط به کدام جناح 
است. وی معتقد است که روابط خانوادگی 
و عاطفی در خانواده ســلیمانی شــدید 
اســت. ســلیمانی می گوید: حاج قاسم 
خیلی آدم عاطفی بود و تا کسی از نزدیک 
ایشان را نمی دید باورش نمی شد چگونه 
شخصیتی داشت.ایشان فردی جدی اما 

بسیار مهربان و عاطفی بود.

 ایران اسلامی شاهد 
دومین تشییع باشکوه خواهد بود

مهر: رئیس ســازمان عقیدتی سیاسی ناجا 
گفت: تشییع پیکر شهید قاسم سلیمانی، بعد از 
تشییع پیکر امام خمینی)ره( یک تشییع پیکر 
پرشکوه و باعظمت خواهد شد. حجت الاسلام 
علیرضا ادیانی، به مناسبت شهادت مظلومانه 
شهید سپهبد حاج قاسم ســلیمانی در جمع 
کارکنان ستاد »ساعس« ناجا گفت: واقعاً امثال 
سردار سلیمانی ها حیف است که بمیرند. مزد 
مجاهدت های آنان این است که شهید شوند. 
ایشان 40سال شبانه روز مجاهدت کرد. قطعاً 
آثار و برکات شهادت ایشان بیشتر است. وی 
افزود: برای درک و عظمت این مجاهدت باید 
پیام مقام معظم رهبــری را با دقت خواند. در 
بیان تسلیت ایشان، واژه واژه آن حساب شده 
و خطاب به ملت ایران بود. شروع آن با جمله 
خبری سردار بزرگ و انقلاب اسلامی آسمانی 
شد. پیام های تســلیت مقام معظم رهبری را 
ببینید، هیچ کدام مانند پیام تسلیت ایشان به 
حاج قاسم سلیمانی نبود. اول پیام ایشان این 
بود: این حادثه ملتی را داغ دار کرد. ایشان را 
نمونه عالی و تربیت یافته مکتب اسلام و امام 
خمینــی)ره( تعبیر کردند. رئیس ســازمان 
عقیدتی سیاســی ناجا بیان کرد: چیزی که 
می تواند آن رنج را بر مردم و رهبری کم کند 
آرمانی است که این شــهید، خونش را برای 
آن داده است. یعنی پاســداری از ارزش های 
انقلاب. ما در شرایط بسیار حساسی از تاریخ 
انقلاب قرار گرفته ایم. این عمل آمریکا از روی 
استیصال است. ادیانی گفت: اینکه مقام معظم 
رهبری فرمودند جهان مقاومت و همه آزادگان 
خونخواه اوســت، مانند حکم امــام در مورد 
»سلمان رشدی« اســت. یعنی به همه فرمان 
آتش به اختیار دادند. آمریکایی ها می روند و به 
جهنم می پیوندند؛ ولی سردار سلیمانی و شهدا 

می مانند و ماندگار می شوند.

 برگزاری یادواره شهدا و 
ایثارگران حوزه دارویی کشور

رئیس سازمان غذا و دارو در جمع خبرنگاران 
از برگزاری سومین یادواره شهدا و ایثارگران 
حوزه داروی کشــور خبر داد و گفت: تجلیل 
از شهدا و ایثارگران مجموعه صنعت دارویی 
کشــور یک وظیفه اســت؛ زیرا پیشــرفت 
98درصدی امروز تولیــد دارو و خودکفایی 
را به فعالان داروییــص زمان جنگ مدیونیم. 
شانه ساز افزود: حوزه دارو در خط مقدم بوده 
کمااینکه اکنون نیز درجنگ اقتصادی در خط 
مقدم تحریم ها قرار دارد و بدون رحم و مروت 
مورد وحشی گری دشمن واقع شده است. وی 
یادآورشــد: اگر مردم سختی را در بخش دارو 
احســاس نمی کنند به خاطر توانمندسازی 
دانشــکده های داروســازی، تولیــد دارو و 
شرکت های دانش بنیانی اســت که طی این 
سال ها فعال بوده اند. وی به مرور فعالیت های 
متخصصان حوزه دارو در دوران دفاع مقدس 
پرداخت و گفت: آن موقع بســیاری از شهرها 
مانند خوزستان، کردســتان و ایلام خالی از 
ســکنه بود؛ اما خدمت رســانی داروخانه ها 
انجام می شــد. داروخانه ها بعضاً بــاز بودند و 
فعالیت شان را متوقف نکردند. مسئول موسسه 
بهداری رزمی و مقاومت دردفاع مقدس نیز طی 
سخنانی تصریح کرد: اکنون بیش از هرزمان 
دیگر نیازمند معرفی الگوهای ایثار و شهادت 
به این نسل هستیم. فتحیان، تعداد شهدای 
حوزه دارو در دوران دفاع مقــدس را 30 نفر 
اعلام کرد و گفت: هفــت نفر آن ها متخصص 
داروسازی، 19دانشجوی داروسازی و 6نفر هم 
از فعلان این عرصه بودند. خوارزی، سرپرست 
شرکت سرمایه گذاری شفا دارو نیز تاکید کرد: 
هدف از این مراسم، پررنگ کردن فرهنگ ایثار 
و شهادت است که دارد در بین جوانان ضعیف 
می شود. وی افزود: شــهدای ما به پاسداشت 
نیاز ندارند؛ باید کاری کنیم که ارزش هایمان 
دوباره زنده شوند. گفتنی است: کنگره یادواره 
ایثارگران و شهدای حوزه دارویی که بنا بود در 
روز 16 دی در موزه دفاع مقدس برگزار شود به 
علت همزمانی با مراسم تشییع سردار سلیمانی 

به 30 دی ماه موکول شده است.

 احتمال تعطیلی مدارس 
در روز دوشنبه وجود دارد

 مهر: سخنگوی آموزش و پرورش شهر تهران 
از احتمال تعطیلی دوشــنبه مدارس شــهر 
تهران خبر داد. مســعود ثقفی، با اعلام اینکه 
همه امتحانات مدارس امروز لغو شــده است 
گفت: درباره مدارس نظر ما بــر این بود که با 
تعطیلی روز دوشــنبه همه بتوانند در مراسم 
تشییع پیکر شهید حاج قاسم سلیمانی شرکت 
کنند، البته قرار اســت تمهیداتی برای امروز 
اندیشیده شود. پیش از این اعلام شده بود که 
تمام امتحانات داخلی و نهایی دانش آموزان در 
مقطع متوسطه اول و دوم برای روزهای 16 و 
17 دی ماه تعطیل است و به این صورت عملًا 
در مقطع متوســطه اول و دوم دانش آموزان 
تعطیل هستند. اعلام تعطیلی مدارس برای 

مقطع ابتدایی در حال حاضر مطرح است.
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دل نوشته ای برای یک سرباز... 

شهادتت مبارک
یک روز گذشــت، دو روز گذشــت؛ ساعت ها 
می آیند و می روند اما هنوز باورمان نمی شود که 
نمی شود. مگر می شود باور کرد رفتنت را! مگر 
می توان باور کرد نبودنت را! هنوز شب ها با این 
خیال که تو مردانه روی وجب به وجب خاکِ 
مرزهای این سرزمین قدم می زنی و حواست 
به این آب و خاک اســت، به خواب می روم... 
هنوز با این خیال که حضــور مردانه ات مثل 
کوه پشت یک ملت ایســتاده است، چشمانم 
را می بندم. هنوز هم در خیال من چشــمانِ 
همیشه بیدارت حواســش به همه چیز است 
و اجازه نمی دهد کسی چشــم طمعی به این 
آب و خاک داشته باشد. هنوز هم در خیال من 
حریمِ حرم با وجود مدافعی مثل تو امن است و 
تصور اینکه دیگر نیســتی به کابوس می ماند. 
کابوسی که چند روز است گریبانمان را گرفته و 
تمام نمی شود. کابوسی که شب و روز رهایمان 
نمی کند و با نبودنت کم کم دارد برایمان ابدی 
می شود. دلتنگیم ســردار! دلتنگ آن صلابت 
مردانه ات که با هر بار دیدنش وجودمان لبریز 
از شوق و غرور می شد. دلتنگ آن خط و نشان  
کشیدن هایت که با هرکدامشــان کلی ذوق 
می کردیم. دلتنگ مهربانی های پدرانه ات که 
با تک تک شان لبریز عشق می شدیم. دلتنگ 
آن قدم زدن های مردانه ات که خاطرمان را امن 
می کرد، امن از اینکه مردانی مثل تو هســتند 
که کسی هوس زیادی به سرش نزند و نخواهد 
ناخُنکی به خاک این سرزمین بزند. حالا چند 
روزی است دلتنگی امانمان را بریده و نفسمان 
را بند آورده است. راستی چه شد یک باره هوس 
رفتن کردی؛خســته بودی؟ می دانم، اما حالا 
وقت رفتن نبود؛ حالا وقتش نبود ملتی را تنها 
بگذاری و بروی حاج قاسم! هنوز فتوحات زیادی 
مانده بود مَرد!  باید فکری بــرای نجات یمن 
می کردی، باید راهی بــرای آزادی قدس پیدا 
می کردی، باید عراق و ســوریه را سر و سامان 
می دادی و باید از دســت خائنان خلاصمان 
می کردی. تمام این کارهای زمین مانده را برای 

چه کسی گذاشتی سردار!
راستی حالا که رفتی حکایت این دست جامانده 
چه بود که برایمان گذاشتی. می خواستی دم 
رفتن برایمان روضه عباس بخوانی،می خواستی 
بیشــتر از این داغ روی دلمان بگذاری، پیکر 
تکه تکه ات بــس نبود که با این دســت خون 
بــه جگرمان کــردی. دســتی که چــه علمِ 
پیروزی ها که بلند نکرد و چه بیرقِ فتوحاتی که 
برنیفراشت. دستی که چه دست ها را از این آب 
و خاک کوتاه نکرد و چه پاهای متجاوزگری را 
که قلم نکرد. اما راستش را بخواهی هرچه به این 
دستِ مردانه با آن انگشتر یادگاریِ عقیق نگاه 
می کنم، بیشتر به دستی می ماند که هنوز هم 
قرار است دستانمان را بگیرد و هنوز قرار است 
دســتگیری کند از یک ملت و هنوز قرار است 
دستی باشد بر سر این ملت. می گفتند به میهن 

برگشتی؛ رسیدنت بخیر. 
خوش آمدی سردار! یک ایران دلتنگِ دیدارت 
بود. دیــروز اهواز و مشــهد، امــروز تهران و 
قم و روزِ بعــدش کرمان قرار اســت میزبانت 
باشــند. تو ســردار یک ایران بودی پس حق 
بده یک ایــران دلتنگت شــوند. حق بده یک 
ایران چشم انتظارت باشند. حق بده یک ایران 
بخواهند به استقبالت بیایند و بدرقه ات کنند. از 
این واژهِ »بدرقه« خوشم نمی آید؛ دوست ندارم 
بدرقه ات کنم. دوست دارم همیشه به استقبالت 
بیایم، آن هم بعد از فتوحاتی که داشتی سردار 
ایرانــی! اما چه کنیــم که دســت تقدیر این 
مصیب نامــه را برایمان نوشــته و چاره ای جز 
تسلیم نیست. باید بیاییم و برای ابدیت بدرقه ات 
کنیم. گفتــه بودی در گلزار شــهدای کرمان 
به خاک بســپارندت کنار »حســین«؛ همان 
حسینی که می گفتی در نوجوانی عارف شده 
همان حسینی که با سن کمش در جبهه های 
نبرد هشت ســاله مراحل عرفان را یکی پس از 
دیگری پشت سر گذاشته بود، همان حسینی 
که می گفتی مقابلش سربازی بیش نیستی! و 
حالا اگر کمی صبر کنی به آرزویت می رســی 
و می توانی کنار شهید »حسین یوسف الهی« 
معروف به »عارفِ لشکر 41 ثاراله« برای همیشه 
آرام بگیری. راســتی حالا که رفتی دارند کلی 
کوچه و خیابان به نامت می زنند؛ به نام سردار 
شهید ســلیمانی. گفتن این شهید سلیمانی 
چه قدر برایمان سخت و دردآور است؛ دوست 
دارم هنوز سردار ســلیمانی خطابت کنم. در 
وصیت نامه  ات نوشــته ای روی سنگ مزارت 
»سرباز« خطابت کنند. اگر وصیت توست به 
روی چشم، تو ســردار همه مایی. اما برای دل 
تو می گویم »سربازِ ایرانی«! »سرباز سلیمانی«! 

شهادتت مبارک...

دل نوشته

فروکش کردن موج آنفلوآنزا در کشوراتوبان رسالت به نام سردار شهید قاسم سلیمانی تغییر نام می دهد
مهر: اعضای شورای اسلامی شهر تهران طرح دوفوریتی نام گذاری معبری به نام سردار سپهبد شهید »حاج قاسم سلیمانی« را مورد 
بررسی قرار دادند که در جریان این دو فوریت حجت نظری گفت: جایگاه سردار سلیمانی برای همه ما روشن است و فکر می کنم دلیلی 
نداشته باشد که توضیح دهیم چرا باید معبری را به نام این سردار نام گذاری کرد. وی با اشاره به جزئیات این تغییر نام گفت: بزرگراه رسالت 
برای این نام گذاری پیشنهاد شده است که این بزرگراه سه بخش دارد که غربی ترین آن به نام شهید حاج حسین همدانی نام گذاری شده 
که ایشان نیز در بیرون خاک های ایران به شهادت رسیده، قسمت مرکزی به نام شهید حکیم است که وی در عراق ترور شده و بخش 
شرقی به نام حاج قاسم سلیمانی نامگذاری می شود. نظری اضافه کرد: از بزرگراه کردستان تا انتهای بزرگراه رسالت که به شهید یاسینی 

منتهی می شود، به نام سردار سلیمانی تغییر نام خواهد داد.

ایسنا: رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت،   از کنترل اپیدمی آنفلوآنزا  خبرداد و گفت: با فروکش کردن 
بیماری، نگرانی درباره این بیماری مرتفع شده است. حسین عرفانی، در تشریح آخرین وضعیت همه گیری آنفلوآنزای فصلی انسانی 
گفت: طی هفته گذشته یعنی از شنبه گذشته )هفتم دی ماه( تا روز جمعه )13دی ماه(، سه نفر بر اثر ابتلا به آنفلوآنزا فوت شده اند و به این 
ترتیب تاکنون مجموع موارد فوت شده بر اثر اپیدمی فصلی آنفلوآنزا در سال جاری به 113 مورد رسیده است. وی با بیان اینکه سه نفر 
فوتی مربوط به استان های تهران، آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی بوده اند، اظهار کرد: طی جمع آوری اطلاعات از سامانه ها، اپیدمی و 
همه گیری آنفلوآنزا در کشور فروکش کرده است و از این بابت دیگر دغدغه ای وجود ندارد. موارد بستری عفونت هایص شدید تنفسی به 

شدت کاهش یافته است. وی  بیان کرد:  ویروس آنفلوآنزا در 90 درصد موارد قابل پیش بینی است.

عکس خبر 

عکس: سیدجواد میرحسینی  
خبرگزاری باشگاه خبرنگاران

 حال و هوای نسل فردا در سوگ 
حاج قاسم سلیمانی

خبر ویژهشهری

شهرخبر: یک آسیب شناس با بیان اینکه منشأ اصلی آسیب های اجتماعی بیکاری است، از موفقیت های طرح 
جمع آوری معتادان متجاهر دفاع کرد. قرائی مقدم، درباره اقدام برای جمع آوری معتادان متجاهر از سطح شهر تهران 
اظهار کرد: این طرح از جمله طرح های موفق برای جمع آوری معتادان از سطح شهر است و با توجه به برنامه ریزی 
انجام شده از سوی پلیس امکان بازگشت این افراد به سطح محلات دیگر وجود ندارد. وی با بیان اینکه پیش از این 
تمام طرح های جمع آوری معتادان متجاهر به دلیل نبود ظرفیت پذیرش مکانی رها می شد، تاکید کرد: در گذشته 
هر معتاد سه ماه نگهداری می شد و بعد از سه ماه رها می شد اما در طرح جدید با توجه به ایجاد فضای بزرگ هر 
معتاد تا زمانی که پاک نشود هر میزان زمان که نیاز باشد، نگهداری می شود. همچنین طبق برنامه ریزی جدید 
معتادان متجاهر دوره های کارورزی می بینند تا بعد از بازگشت به زندگی عادی بتوانند، کار کنند. این آسیب شناس 
با اشاره به اینکه 70 تا 7۵درصد معتادان متجاهر بعد از پاک سازی مجدداً به اعتیاد بازمی گردند، تاکید کرد: عمده 
علت بازگشت به دلیل نبود کار و مددکاری مؤثر است. طرح جدید جمع آوری معتادان متجاهر از ابعاد مختلف از 
جمله سیاسی، اجتماعی و فرهنگی کار خوبی است. قرائی مقدم گفت: »مکتب شیکاگو« که درباره جامعه شناسی 
شهری کار کرده بر این باور است که آسیب های اجتماعی از راه یادگیری توسعه و منتقل و عادی سازی می شود؛ 
به همین دلیل نبود معتادان متجاهر در کاهش آسیب ها مؤثر خواهد بود. تصور کنید دختران و پسران نوجوان و 
جوان وقتی ببینند که افرادی بدون نگرانی در کنار خیابان یا در بوستان ها به صورت مشترک موادمخدر مصرف 
می کنند، برای آن ها این رفتار نابه هنجار عادی سازی می شود. علاوه بر این اقدام در پاک سازی محیط منظر عمومی 
نیز کار خوبی است. وی گفت: همکاری مناسبی میان پلیس و سایر نهادها وجود دارد و این همکاری در کاهش 
آسیب های اجتماعی مؤثر است. البته درباره کاهش آسیب های اجتماعی وزارت کشور نیز برنامه جدی را در سطح 
شهرهای بزرگ و حتی کوچک در دستور کار دارد. لازم به ذکر است از سال گذشته ستادی برای مبارزه با آسیب های 

اجتماعی تشکیل شده است که مأموریت این ستاد رفع آسیب های اجتماعی است. 

ایسنا: مدیرکل تأمین اجتماعی غرب تهران از رســیدگی و ثبت 8000پرونده بخشودگی جرایم بیمه ای 
کارفرمایان خبر داد و گفت: سازوکارهای خوبی را پیش بینی کردیم و گارگروه هایی تشکیل شده تا با تمهیدات 
مهیا شده بتوانیم گام های موثری برای جلوگیری از فرارهای بیمه ای برداریم. ناهید حیدری، درباره روند 
رسیدگی به پرونده های بخشودگی جرائم بیمه ای کارفرمایان اظهار کرد: دومین مرحله بخشودگی جرایم 
بیمه ای در سال جاری طبق بخش نامه جدید تا شهریور امسال ادامه داشت. توانستیم با هماهنگی صورت 
گرفته با ستاد رفع موانع تولید و استانداری به عنوان شتاب دهنده در این زمینه عمل کنیم. وی افزود: کمک 
شایان توجهی به کارفرمایان داشتیم تا بتوانند در موعد مقرر درخواست های خود را برای بهره مندی از مزایای 
طرح بخشودگی جرایم ارائه بدهند و سازمان تأمین اجتماعی بتواند برای رونق تولید در کشور اقدامات خوبی 
را انجام دهد. مدیرکل تأمین اجتماعی غرب تهران با اشاره به فرصت فراهم شده برای کارفرمایان که به دلیل 
تحریم های ظالمانه و نوسانات ارزی ازعهده پرداخت های بیمه ای برنیامده و در معرض تعطیلی قرار گرفته اند 
گفت: استقبال خوبی از این طرح به عمل آمده و همه پرونده ها در دست بررسی و اقدام هستند. با توجه به 
ماده13 قانون رفع موانع تولید تا پایان سال 96 پرونده هر کارفرمایی دچار بحران شد را بررسی کردیم و از 
آن سال به بعد هم پرونده هرکارفرمایی دچار بحران شود را می توانیم به روز بررسی و عملیاتی کنیم. حیدری 
افزود: حدود 8000 درخواست داشتیم که با برنامه ریزی انجام شــده تمام آن ها را رسیدگی، ثبت و برای 
دبیرخانه ستاد رفع موانع و وزارت صمت ارسال کردیم تا تاریخ شروع بحران مشخص شده و مبدا بخشودگی 
جرایم قرار بگیرد. وی درباره فرارهای بیمه ای نیز اظهار کرد: فلسفه وجودی سازمان تأمین اجتماعی، امنیت 
نیروی کار است. متاسفانه با کارگاه های زیرزمینی مواجه هستیم که مبادرت به گرفتن کد و شناسایی توسط 
سازمان نمی کنند. نیروهای زیادی در این کارگاه ها مشغول فعالیت هستند و متاسفانه به دلیل فرار بیمه ای 

در شمار بیمه شدگان قرارنمی گیرند.

براساس گفته یک آسیب شناس:
منشأ اصلی آسیب های اجتماعی بیکاری است

مدیرکل تأمین اجتماعی غرب تهران اظهار کرد:
تشکیل کارگروه مقابله با فرارهای بیمه ای

آن قدر حاج قاسم به 
بچه های شهدا عشق می ورزد 
که گاهی بچه های خودش 
حسودی شان می شود. میزان 

رابطه ایشان با بچه های 
شهدا خیلی نزدیک است 
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